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یاد  د  اشت

بزرگترین ضعف مدیریت سیاســی کشورمان این 
است که نظام مدیریت سیاســی و اقتصادی ایران به 
شدت شعار زده اســت. اصولا از زمانی که پای قوانین 
برنامه به توسعه کشور باز شــد هدفش مقابله با شعار 

زدگی بود...

مدیریت شعارزده و اجرای قوانین برنامه

 زمانی که برجام اولیه به امضای وزرای امور خارجه 
5 کشور رسید و وزیر امور خارجه آمریکا نیز آن را امضا 
کرد، آمریکایی ها اعلام کردند که برجام یک توافقنامه 
و قرارداد بین المللی نیســت که دولت آمریکا آن را در 

کنگره به تصویب برساند...

کنگره و جلوگیری از بازگشت به برجام

armanmeli. ir

روزنامه صبح ایران

شنبه 
1402  .04    .03

05   ذی الحجه   1444

24  ژوئن   2023
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صفحه 6    

آیت ا... سید حسن خمینی:  

 انتخابات
    باید بتواند موجب  
 تغییر سیاست ها

  قوانین 
و مدیران شود

صفحه 3
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گزارش »آرمان ملی« از آسیب شناسی  اوقاف 

وقف نهادی در خدمت عموم یا طبقه ای خاص؟
نعمت احمدی:  تحقیق و تفحص ها منتشر شود؛ کسی در واگذاری اوقاف تخلف نمی کند

آرمان ملی: نشست مشترک وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه در راستای اجرایی نمودن منویات مقام معظم رهبری  و 
هم افزایی و هم گرایی بین دو نهاد انقلابی در مقابله با توطئه های دشمنان انقلاب اسلامی در جوار بارگاه ...

آرمان ملی:  در جدیدترین گمانه زنی ها درباره مذاکرات پیرامون 
پرونده هسته ای ایران روزنامه نیویورک تایمز در گزارشی اختصاصی 
می گوید ایران و آمریکا با یکدیگر به توافق غیرمکتوب رسیده اند که...

بررسی»آرمانملی«درخصوصادعایمسئولاننسبتبهفراهمآوردنشرایطرشداقتصادی؛

توهم رشد از کجا می آید؟ 
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  مرتضی افقه، اقتصاددان: دولت در مخمصه های فراوانی گیر کرده است و از این رو برای نهادها و سازمان های مختلف وظایفی تعریف 
کرده که هر کدام فقط به دلیل از سر   باز کردن،   به اجرای صوری طرح ها روی آورده اند که فقط به اتلاف هزینه ها و زمان منجر می شود 

حسن بهشتی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

توافق موقت وضعیت شکننده 
اقتصادی به همراه دارد 

 موضوع برجام از آزادی زندانیان متفاوت است 

مدیریت شعارزده و اجرای قوانین برنامه
 علی بیگدلی

تحلیلگر مسائل بین الملل

برجام در پیچ و خم رابطه ایران و غرب

 علی اصغر زرگر
 کارشناس روابط بین الملل

 فریبا خانی
نویسنده و روزنامه نگار

گر به سخن کار میسر شدی...

 حشمت ا... فلاحت پیشه
 نماینده ادوار مجلس

»آرمان ملی« مذاکرات باقری - مورا را بررسی می کند

پالس های غربی برای احیای برجام 
انریکه مورا:  برجام بهترین گزینه است

هادی خسرو شاهین کارشناس:  پیشرفت در مذاکرات نوعی بده بستان در قالب محدود سازی تنش است

نشست مشترک وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه

 مقام معظم رهبری: مجاهدت واقعی این است که 
این همکاری و تفاهم را در همه  سطوح پیاده کنند

فرمانده سپاه:   وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه دو چشم نظام هستند

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

آنچه کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان آمریکا مبنی بر لایحه 
دائمی شدن تحریم های ایران به صورت قطعنامه تصویب کرده از جهت 
حقوقی باید به کمیته روابط خارجی مجلس سنا برود و با توجه به اینکه 
الان ترکیب مجلس ســنا 50- 50 اســت و معاون رئیس جمهور رئیس 
مجلس سنا هم هست بنابراین دموکرات ها یک رای بیشتر دارند و بدین 
ترتیب در مجلس سنا به تصویب نخواهد رسید؛ ضمن اینکه قطعنامه هایی 
که در کنگره تصویب می شــود رئیس جمهور حق دارد آنها را وتو کند. از 
طرفی رئیس جمهور آمریکا نمی خواهد موضوع به حدی جدی شود که 
ناچار شود این اطلاعات را به کنگره دهد و کنگره آن را به تصویب برساند 
و به صورت قانون درآید به خاطر اینکه روابط بایدن در شــرایط فعلی با 
کنگره خیلی روابط مناسبی نیســت. کنگره در یک فضای دیگری مثل 
قبل از سال 2015 به سر می برد و به هیچ وجهی این آمادگی را ندارد که 
دولت بایدن با ایران قرارداد جدیدی را امضا کند. به هر صورت بین کاخ 
سفید و کنگره اختلاف وجود دارد ولی آنچه در کنگره می گذرد، خیلی 
اهمیت ندارد درنهایت اگر کمیته روابط خارجی مجلس سنا هم تصویب 
کند، رئیس جمهور می تواند از حق وتو استفاده کند. بنابراین آنچه الان 
در کنگره می گذرد، چندان اهمیت ندارد و فقط یک ژست سیاسی است 
و می خواهد نشان دهد با تصمیمات بایدن برای نزدیکی با ایران مخالف 
است و این چیزی است که اسرائیلی ها هم طرفدار این قضیه هستند که 
اجازه ندهند بایدن با ایران وارد مذاکره شود ولی در همان حدی که الان 

به عنوان یک موافقنامه یا تفاهمنامه نانوشــته بین ایران و آمریکا به یک 
مرحله ای رسیده و با توجه به دو سفر آقای باقری کنی و ملاقات هایی که در 
امارات با نمایندگان فرانسه، آلمان و انگلستان صورت گرفته و ملاقات های 
دیگری که انجام گرفته و از طرفی هم سفرهای چندگانه آقای عبداللهیان 
نشان می دهد که مذاکره بین ایران و آمریکا در همین حد تفاهم موقتی و 
نانوشته دارد عملی می شود و نشانه هایی از این به چشم می خورد از جمله 
اینکه الان آمریکا چشم به روی صادرات ایران تا حدود زیادی بسته و ایران 
صادرات نفت یک میلیون و هفتصدهزار بشــکه ای دارد که شاید ظرف 
هفت، هشت سال گذشته چنین سابقه ای نداشــته است که بتواند این 
میزان نفت صادر کند. بنابراین هر دو طرف تا حدی با این امر موافق هستند 
و حتی اتحادیه اروپا هم موافق است. از طرفی مسئله ای که در ارتباط با  
منافقین به وجود آمد، نشان می دهد که ایران تا حدود زیادی توانسته با 
غربی ها به یک نوع توافقی برسد، امتیازاتی داده شود و امتیازاتی هم گرفته 
شود ولی نباید در ادامه این سفرهای دیپلماتیک و سیاست های منطقه ای 
و بین المللی ایران منتظر یک معجزه باشــیم به دلیل اینکه تا زمانی که 
یک قرارداد جامع بین ایران و آمریکا امضا نشود وضعیت همچنان همین 
خواهد بود. از این رو برای رها شــدن از این مشــکلات باید یک قرارداد 
جامعی امضا کنیم. آمریکایی ها معتقدند قراردادی در همه موارد باید با 
ایران امضا شود از جمله اینکه ایران میزان غنی سازی را بالاتر از 60 درصد 
نبرد. حتی در مورد سانتریفیوژها هم تصمیمات جدیدی گرفته شود. کار 
مشکلی برای ایران و آمریکا که چاره ای جز این وجود ندارد. اگر قرار است 
با آمریکا به یک توافق جامعی برسیم که بعدا در کنگره تصویب شود و به 
صورت قانون درآید که رئیس جمهور بعــدی آن را لغو نکند هیچ راهی 

نداریم جز اینکه به یک قرارداد جامعی برسیم. 

ادامه سخن روز

 یعنی اینکه کاندیداها حتی وقتــی در رقابت های 
انتخاباتی شــرکت می کنند باید اعلام کنند که در 
قالب قانون برنامه موجودی کــه اجرای نصفش به 
دولت احتمالی آنها خواهد رســید چه کارهایی را 
صورت می دهند که طبق همین برنامه است که دولت باید این 
سیاســت ها را در پیــش بگیــرد. مثــل حرکت به ســمت 
سیاست های رفاهی، ایجاد نظام عدالت اجتماعی و اقتصادی، 
تولید یک میلیون مسکن در سال و... اما متاسفانه هیچ کدام از 
دولت  های پس از انقلاب سابقه خوبی در اجرای قوانین برنامه 
توسعه کشور نداشتند. میزان اجرای این قوانین از 27 درصد 
تا حداکثر 35 درصد بوده اســت. یعنی به عبارتی روســای 
جمهور  و دولت ها خود را مکلف به اجرای این برنامه ندانستند. 
اتفاقا یکی از دلایلی که ما شــاهد بودیم یک  قانون فرادستی 
دیگری تحت عنوان سیاســت های کلان ابلاغی مطرح شد و 
طی آن نظارت از مجلس گرفته شــد و به مجمع تشــخیص 
مصلحت داده شــد ناتوانی دولت ها و بی تفاوتی مجالس در 
اجرای قوانین برنامه است. لذا برای اینکه شعار داده نشود اصل 
این است که نمایندگان 5 ابزار نظارتی خود را که شامل تذکر، 
سوال، طرح تحقیق و تفحص، استیضاح و اعمال ماده 234 در 
زمان حضور روســای جمهور و نه بعد از آن بــه کار بگیرند و 
حداقل در سالیان باقی مانده از آنها این انتظار را مطرح کنند که 
قوانین برنامه را عملیاتی کنند. دولت آقای رئیسی هم زمانی 
که روی کارآمد تمام شــعارهای انتخاباتی اش در نقد دولت 
گذشــته و اعلام برنامه هایی برای پایــان دادن به ضعف های 
گذشته بود یکی از این برنامه هایش تولید حداقل یک میلیون 
مسکن در سال ، صیانت از ارزش پول ملی کشور،جذب سرمایه 
خارجی و وصل نکردن اقتصاد کشــور به نوســانات سیاست 
خارجی بود. اما متاســفانه دیدیم مهم ترین کاری که در این 
دولت شکل گرفت این بود که دولت در دو سال اول روی هم 
100 درصد مالیات را افزایش داد و بار توسعه را بر دوش ملت 
گذاشت. از طرفی کمر شکن ترین تورم ها در زمان این دولت 
شکل گرفت که سیاستش مقابله با تورم بود. در زمینه مسکن 
نیز این دولت یکــی از ناکارآمدترین دولت ها در رســیدن به 
احکام قانون برنامه و شــعارهای  انتخاباتی بــود. اینکه آقای 
رئیسی در آســتانه ورود به نیمه دوم 4 ســاله اول خود بیاید 
دولت های گذشته را زیر سوال ببرد این در واقع زیر سوال بردن  
شعارهای خود وی است. همانطور که گفته شد در ایران توسعه 
مظلوم و قربانی شعار اســت و تنها راه این است که در همین 
قانون برنامــه هفتم که به مجلس داده شــده نمایندکان این 
قانون را سنجش پذیر کنند. یعنی اعداد و ارقام واقعی، مسئول 
آن مشــخص و در دل قانون برنامه نظام مدیریت پاسخگویی 

تعریف شود.

داشتم مخزن الاســرار نظامی گنجه ای را نگاه می کردم به حکایت زیبایی رسیدم. حکایت 
نوشیروان با وزیر دانشمند و روشن ضمیرش بزرگمهر.  این وزیر، خرد و دانش بی نظیر داشت.  
می گویند رئیس مشاوران ویژه دربار و پاسبان شخصی او بود. هرچند این وزیر دانشمند هم مورد 

بی مهری و آزار شاه قرار گرفت و سرگذشت تلخی داشت.
 فردوسی در شاهنامه بخش مهمی به  نوشیروان و بزرگمهر  اختصاص داده است. در مخزن 
الاسرار نظامی هم حکایت جذابی از این وزیر و شــاه را می خوانیم. ماجرا این گونه بود که یک 
بار نوشیروان و  بزرگمهر و جمعی از سپاهیان شــاه برای شکار به دشتی رفته بودند. یک جایی 
شاه و وزیر از بقیه دور می شوند و جایی می رسند که جز شاه و بزرگمهر کس دیگری نبود. سر از 

روستایی درمی آورند ویرانه. نظامی می گوید:
» صیدکنان مرکب نوشیروان/ دور شد از کوکبه خسروان

مونس خسرو شده دستور و بس/ خسرو و دستور و دگر هیچکس«
 دســتور این جا به معنی وزیر است. آن جا دو مرغی روی شــاخه می بینند که با هم در حال 
گفت وگو بودند. برات زنجانی پژوهشگر که روی آثار نظامی خوب کار کرده است؛ می گوید: »که 
این دو مرغ جغد بودند. چون جغدها در ویرانه سکنی دارند.« نوشیروان که مدام در حال به چالش 
کشیدن وزیر خردمندش بود به او گفت که تو که از هر علمی با خبری به من بگو این دو مرغ با 

هم چه می گویند؟
»گفت به دستور چه دم می زنند/ چیست صفیری که به هم می زنند«

وزیر کمی فکر کرد و گفت: »این دو مرغ در حال قول و قرار ازدواج بچه های شان هستند. دختر 
مرغ و پسر آن یکی قرار است ازدواج کنند و بحث آنها سر شیربهاست.

»دختری این مرغ بدان مرغ داد / شیربها خواهد از او بامداد
کاین ده ویران بگذاری به ما/ نیز چنین چند سپاری به ما 

آن دگرش گفت کزین درگذر/جور ملک بین و برو غم مخور
گر ملک اینست نه بس روزگار/زین ده ویران دهمت صد هزار« 

گفت این ده ویران را به عنوان شیربها به دختر ما می دهی یا نه؟ دیگر مرغ پاسخ داد: »اگر ایشان 
پادشاه و ملک باشد، صدهزار ده ویران به دخترت می دهم!«

البته بزرگمهر از قول مرغان انتقاد خویش را به پادشــاه گفت  و صد البته پادشاه هم در این 
داستان متاثر شد و پند گرفت.

»در ملک این لفظ چنان در گرفت/کاه  برآورد و فغان در گرفت«
نوشیروان از این حرف به فکر فرو رفت و اندیشمند شد و گریست و خودش می گوید: »حاصل 

بیداد به جز گریه نیست!«
 البته این جا نوشیروان تصمیم می گیرد که روشش را عوض کند و باج و خراج بی حد و حصر 

که از روستاییان می گرفت  را نگیرد و بجز آبادی نکوشد... 
علی رضاقلی نویسنده کتاب نخبه کشی درباره شاهنامه ســخنرانی داشت. او درباره ادبیات  
کهن ایران می گفت: »تاریخ ادبیات ما خیلی قوی تر از تاریخ وقایع نگاری ایران است و اطلاعات 
اجتماعی و سیاسی و اقتصادی دقیقی را می شود از شعر سعدی و شاهنامه و... یافت. در ادبیات 
ما مناسبات اجتماعی شرح داده شده است که در تاریخ نگاری ما جایش خالی است.« کاش این 
درس ها را می خواندیم و پند می گرفتیم. البته نظامی هم برای نصیحت پادشاهان و حاکمان خود 
در خلال داستان های افسونگرش حتی در عاشقانه ترین داستان ها، پند و اندرزها و انتقادهایی  

به حاکمان وقت می کند.
البته و صد البته خودش از این انتقادها نا امید است و می گوید:
»گر به سخن کار میسر شدی/ کار نظامی به فلک بر شدی« 

صفحه 3   عکس:  حجت سپهوند/ آرمان ملی

اظهارات  رئیسی در مورد رایزنی با شورای نگهبان در مورد ردصلاحیت شده های 1400

پیروزی
درانتخاباتبیرقیب

احمد حکیمی پور:  انتخابات با رقبای جدی برگزار 
می شد معلوم بود چه کسی پیروز خواهد شد

منصور حقیقت پور:   رئیسی مستندات خود  در 
دفاع از لاریجانی  را منتشر کند

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در مراسم تجدید میثاق با آرمان های امام 
خمینی)ره( با اشاره به منظومه فکری امام راحل و رویکرد ایشان در قبال مردم 
گفت: امام عظیم الشأن ما برای کرامت و وحدت مردم ارزش بالایی قائل بودند 
و هیچ گاه نمی فرمودند که فلان کس یا گروه نباشد، فقط تاکید داشتند که 
شاه و مستکبرین، نباشند؛ امام بزرگوار ما حتی در قبال آن هایی که در اوایل 
انقلاب، نگاه و رویکرد همدلانه نداشتند نیز تاکیدشان این بود که وحدت با 
آن ها و جذب شان در دستور کار قرار بگیرد؛ بالاتر از این ها، حتی امام فرمودند 
آن هایی که اسلحه به دست گرفتند نیز اگر سلاح خود را کنار بگذارند، برای 
گفت وگو پذیرفته می شوند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره 
به اهتمام و توجه امام راحل به افکار و رای مردم اظهار داشت: امام عظیم الشان 
ما می فرمودند که فلان کس را در فلان مســئولیت قبول نداشته و به او رای 
نداده، اما به رای مردم احترام گذاشته و او را تنفیذ کرده است؛ امام بزرگوار ما 
که در برابر مستکبرین، لحظه ای ترس و تردید به خود راه نداد، در مقابل مردم 
نه فقط در لفظ بلکه در عمل، مهربان و عطوف و متواضع بودند. رئیس عدلیه 
با بیان اینکه امروز بهترین خدمت به امام و اسلام و رهبری، خدمت به مردم 
است، بیان کرد: امروز اگر مردم از ما صداقت و تدبیر و کاردانی ببینند، امیدوار 

می شوند و قدم ها و اقدامات مجاهدانه و مجدانه ما در راستای حل مشکلات 
مردم، ناامیدی دشمن را به همراه خواهد داشت؛ باید همه با هم در هر سه قوه 
دست به دست هم دهیم تا گرفتاری های مردم را رفع کنیم. رئیس دستگاه قضا 
با اشاره به خواسته ها و توقعات به حق مردم از مسئولان عنوان کرد: امروز مردم 
از ما این توقع بحق را دارند که رفتارهای غیرتبعیض آمیز داشته باشیم و هر 
کس تظلم خواهی کرد به تظلم خواهی او بر اساس عدل و قانون رسیدگی کنیم 
و توجه نداشته باشیم که فرد مراجعه کننده از کدام جناح است و چه عقیده و 
سلیقه و نظری دارد؛ ما باید ملجأ و مأوای هر فردی باشیم که تظلم خواه است؛ 
ما حق نداریم بگوییم که فلان فرد تظلم خواه با ما اختلاف نظر دارد. رئیس قوه 
قضائیه ادامه داد: مردم از ما توقع دارند که به سرعت به امور آن ها رسیدگی 
کنیم و مواجهه کریمانه و محترمانه ای با مراجعه کنندگان داشته باشیم؛ مردم 
و مراجعه کنندگان به مراجع قضائی این توقع را دارند که اوقات رســیدگی 
برای آن ها به گونه ای تنظیم شــود که معطلی و تاخیر و پشت در ایستادن 
برای آن ها ایجاد نشود. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای گفت: ما در 
دستگاه قضائی باید شخصیت و کرامت همه مراجعه کنندگان حتی متهمان و 

خانواده های آن ها را حفظ کنیم. 

رئیس قوه قضائیه: 

امروز مردم از ما توقع دارند که رفتارهای غیرتبعیض آمیز داشته باشیم


